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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mikor kap minden martinsalak felhasználásával 
készült lakóépület tulajdonos kárenyhítést?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Az ózdi martinsalak felhasználásával készült  lakóépületek tulajdonosainak kárenyhítéséről szóló
40/2003. (III. 27.) Korm. rendelet 1. § (2) bekezdése visszamenőleges hatállyal 2002. január 15.
napjával  állapította  meg  a  kárbejelentés  jogvesztő  határidejét,  melynek  elmulasztása  súlyos
érdeksérelmet és anyagi terhet jelent azoknak, akik 2002. január 15. napját követően észlelték a
házukon  a  martinsalak  káros  hatását,  illetve  akik  ezen  időpontot  követően  jelentették  be
kárenyhítési igényüket.

Az Ózdi Martinsalakos Károsultak Egyesülete 2008-ban az Alkotmánybírósághoz fordult,  de az
utólagos  normakontroll  kérelmüket  napirendre  sem  tűzték,  majd  2011-ben  az  eljárást  meg  is
szüntették.  Dr.  Molnár  László  ügyvéd  2011-ben  az  ombudsmanhoz  nyújtott  be  kérelmet,  hogy
kezdeményezze  a  belügyminisztériumnál  a  jogszabály  módosítását,  ahová  Pétervására  Város
Önkormányzata közvetlenül folyamodott hasonló beadvánnyal. Tállai András a minisztérium akkori
önkormányzati államtitkára a pétervásárai polgármesterhez írt válaszlevelében a következők szerint
fogalmazott:  „a  jelenleg  folyamatban  lévő  kb.  360  kárenyhítési  ügy  végleges  rendezése  után
kerülhet sor a határidőn túli bejelentők felülvizsgálatára és kárenyhítésére. Mindaddig, amíg az
ország gazdasági-pénzügyi helyzete alapján ezen kárenyhítési igények nem rendeződnek, nincs mód
további kárigények tekintetében újabb jogszabályi lehetőségeket biztosítani. Így sem a 2011. évi
költségvetési törvény, sem a kormányrendelet módosítására nincs lehetőség.”

A teljesen igazságtalan jogvesztő határidő jogszabályi kiiktatásával a károsultak előtt megnyílna az
út  ahhoz,  hogy  mindenki  hozzá  tudjon  jutni  a  kárenyhítési  összeghez  a  jogosultságának
megfelelően. Ez a jogszabály-módosítás tehát nem jelentene azonnali és tömeges állami támogatás



kifizetést, hiszen az épületek állagától, az Építésügyi Minőségellenőrző Innovációs Nonprofit Kft.
általi  kategória  besorolástól  függően  szakaszosan  kerülhet  sor  a  kárenyhítések  megállapítására.
Elsőként a legrosszabb állapotban lévő épületek ügyében kell eljárni és fokozatosan, több év, több
állami költségvetési időszak alatt lenne megoldható a kárenyhítés.

A  jelenlegi  helyzet  azonnali  állami  beavatkozást  igényel,  hiszen  ezen  -  az  Országos
Katasztrófavédelmi  Főigazgatóságnál  (OKF)  a  kárbejelentéssel  elkésettként  nyilvántartott  -
családok közül sokaknak már életveszélyessé vált a házuk, nincs hova menniük. Ez a probléma csak
Egerben 42 családot érint egy három lépcsőházas Mátyás király úti társasházban.

A tulajdonosoknak az építkezéskor a házakra felvett hiteleket vissza kell fizetni,  ezt  sokan nem
teljesítik,  azonban  a  jellemzően  az  OTP  Bank  által  kezdeményezett  végrehajtások  is
eredménytelenek, hiszen martinsalakos házat jogilag sem megvenni, sem elárverezni nem lehet.

Fentiekre  tekintettel  kérdezem  Miniszter  urat,  hogy  tervezi-e  a  kormány  a  fenti  jogszabályt
módosítani  a  közeljövőben,  hogy a  jelenlegi  igazságtalan  és  tarthatatlan  helyzet  megoldódjon?
Milyen további lépéseket kívánnak tenni az ügyben?

Várom érdemi válaszát!
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